
                                                                                                                           
 
 

                                  AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT 
 
 
                                   

       
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL PLE DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL 
REUNIDA EN PRIMERA CONVOCATÒRIA DIA  30 de SETEMBRE  DE DOS MIL CATORZE 
 
Dia:  30 de Setembre de 2014. 
Hora: 20 hores  30 minuts 
Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
 
Hi assisteixen: 
 
Sr. Gabriel Ferrà Martorell                            IPG 
Sra. Margalida Morell Martorell                   IPG 
Sra. Maria Lluïsa Pla Isern                             IPG 
Sr. Toni Marí Enseñat                                     PSOE 
Sra. Isabel Martin Roman                            PSOE 
Sr. Victor Douat Rigo                                    PSOE 
Sr. Antonio Deudero Mayans                      PP 
Sra. Maria Teresa Pons Picó                         PP 
Sra. Margarita Martorell Ribot                     PP 
 
La secretària interventora, Margalida Mulet Cañellas 
 
1.- Aprovació de l’Acta de les sessions del dia 5 d’agost i 16 de Setembre 
 
        Son aprovades per unanimitat ses actes de les sessions del dia 5 d’agost i 16 de 
Setembre 
 
2.- Ratificació de les al·legacions contra l’acord del CIM d’aprovació inicial de 
desenvolupament de la Llei 2/2014 
 
          Es procedeixen a llegir les al·legacions presentades pel Batle a l’acord del PIe del 
Consell Insular de Mallorca de data 24 de juliol de 2014, d’aprovació inicial del 
Reglament de desenvolupament de la Llei 2/2014, de 25 de març, d’ordenació i ús del 
sòl, a l’àmbit de l’illa de Mallorca, en data 24 de setembre de 2014, que diuen: 
 
 
          “ Gabriel Ferrà Martorell, amb DNI 43.042.933C, Batle de l’Ajuntament de 
Puigpunyent, actuant en la seva representació, presenta, dins el termini conferit a 
l’efecte, de conformitat amb l’anunci publicat al BOlB núm. 101 de data 26 de juliol de 
2014, les següents al legacions a l’acord del PIe del Consell Insular de Mallorca de data 
24 de juliol de 2014, d’aprovació inicial del Reglament de desenvolupament de la Llei 
2/2014, de 25 de març, d’ordenació i ús del sòl, a l’àmbit de l’illa de Mallorca. 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
       El pIe del Consell Insular de Mallorca, en sessió celebrada dia 24 de juliol de 2014 
va adoptar el següent acord: 
 
1r.-Aprovar inicialment el Reglament de desenvolupament de la Llei 2/2014, de 25 de 
març, d’ordenació 1 ús del sòl, en L’àmbit de l‘lila de Mallorca, que s’incorpora com a 



annex a aquest acord. 
 
2n. Sotmetre l’expedient ¡ el text aprovat inicialment al tràmit d’informació pública, 
mitjançant la inserció dels anuncis corres ponents en el tauler d’edictes del Consell 
Insular de Mallorca i en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la finalitat que totes les 
persones que hi estiguin interessades puguin examinar-lo ¡ presentar les reclamacions ¡ 
els suggeriments que considerin pertinents, dins el termini de dos mesos, comptadors 
des de la inserció de ¡‘anunci corresponent en l’esmentat Butlletí Oficial. (...)“ 
 
2.- L’esmentat Acord es va publicar al BOIB núm. 101 de data 24 de juliol de 2014, per 
lo qual cosa, ens trobem encaro en termini d’informació públic ¡ de presentació 
d’al·legacions. 
 
3.- El reglament aprovat inicialment, a l’article 67, preveu que. a l’efecte del còmput 
de la població possible, coda habitatge correspon a una població de 2,6 persones. Es 
modifica així el que preveu el Decret 2/1996, de 16 de gener. sobre regulació de 
capacitats de població. A més, a la disposició final primera del reglament, aquest 
decret queda desplaçat a l’àmbit de l’illa de Mallorca. 
 
4.- El reglament aprovat inicialment, a l’article 69.4, preveu que, de forma excepcional 
i de manera motivada, es puguin rebaixar els 5 m2 per habitant del sistema generals 
d’espais lliures públics. Que igualment, a la disposició final primera, es desplaça i deixa 
de ser aplicable el Reial Decret 2159/1978. de 23 de juny, que era el que regulava 
aquest aspecte. 
 
5.- L’Ajuntament de Puigpunyent tramita l’adaptació del planejament municipal al Pla 
Territorial de Mallorca. 1 que. atès que ja s’ha superat el tràmit d’aprovació inicial, no 
s’ha d’adaptar al previst a la llei 2/2014. segons allà que dicto lo disposició transitòria 
segona. 
 
6.- Que no queda ciar al Reglament si el planejament en tramitació es podrà o s’haurà 
d’acollir a la ràtio prevista de 2,6 habitants per habitatge perquè el Decret 2/1996 
haurà quedat desplaçat. Tampoc queda clar si el planejament en tramitació es podrà 
acollir a la rebaixa de sistemes generals d’espais lliures públics. prevista a l’article 69.4, 
atès que el Decret 2159/1978 també haurà quedat desplaçat. 
 
7.- Així mateix, ¡ pel que fa al tema deis espais lliures púbics, a l’article 60, es preveuen 
només com a Sistemes generals als Parcs ¡ Jardins, que han de tenir unes condicions 
específiques: 
 
1. Als efectes previstos a la LOUS ¡ en aquest Reglament. les reserves de sé! 
corresponent a zones verdes que prevegi el planejament urbanístic es divideixen en les 
categories següents: 
 
a) Àrees de joc: han de preveure una superfície mínima de 200 me tres quadrats ¡ 
permetre que s’hi inscrigui un cercle de 12 metres de diàmetre. En tot cas només 
poden tenir la consideració de sistema local. 
 
b) Jardins: han de disposar d’una superfície mínima de 1.000 metres quadrats permetre 
que s’hi inscrigui un cerclades 30 metres de diàmetre. Poden tenir tant la consideració 
de sistema local com la de sistema general d’espais lliures. 
 
c) Parcs han de disposar d’una superfície mínima de 15.000 me tres quadrats ¡ 
permetre que s’hi inscrigui un cercle de 100 metres de diàmetre. Poden tenir tant la 
consideració de sistema local com la de sistema general d’espais lliures. 
Així doncs. els sistemes generals d’espais lliures computables, poden ser només parcs ¡ 
jardins, amb unes condicions de dimensió que tan que la majoria dels espais 



disponibles a dia d’avui ¡ amb aquesta qualificació al municipi siguin inviables per a 
ser-ne considerats. Aquesta problemàtica és extensible a molts de municipis petits, que 
no disposen d’espais adequats perquè puguin ser considerats com a sistemes generals 
d’espais lliures públics. Això obligarà a aquests municipis a realitzar qualificacions de 
sistemes generals, per poder complir amb la ràtio. amb les consegüents despeses 
d’expropiació que hauran d’afrontar les arques municipals. 
 
            Els nuclis petits, a més, no han disposat tradicionalment d’aquest tipus d’espais, ¡ 
no existeixen dins les seves trames àmbits que puguin tenir aquesta consideració. De 
fet, les places del poble moltes vegades no tenen aquestes dimensions, i es tracta 
clarament d’espais amb vocació de Sistemes Generals. Per aquest motiu s’hauran de 
preveure aquests espais fora de les trames tradicionals, amb les distorsions que això 
podria provocar. 
 
            Per tot el que s’ha exposat, l’Ajuntament de Puigpunyent, presenta les següents: 
 
AL LEGACIONS: 
 
1. Que quedi clar al Reglament que, els instruments de planejament que es trobin en 
tramitació ¡ que no s’hagin d’adaptar a la LIei 2/2014, puguin utilitzar la ràtio prevista 
de 2.6 habitants per habitatge. 
 
2. Que quedi ciar al Reglament que, els instruments de planejament que es trobin en 
tramitació ¡ que no s’hagin d’adaptar a la llei 2/2014, es puguin acollir a la rebaixa de 
sistemes generals d’espais lliures púbics, prevista a l’article 69.4. 
 
3. Que s’introdueixi qualque excepció per a nuclis petits, per tal que es puguin 
considerar com a Sistemes Generals, espais lliures amb unes dimensions ¡inferiors a les 
de jardins. “ 
 
Per part del Sr Deudero es demana si prèviament a les al·legacions presentades hi ha 
hagut informes tècnics o jurídics, i si s’ha tingut  en compte el coeficient d’habitants 
que al seu moment es var tenir en compte pels tècnics redactors de les NNSS que en 
aquest moment es troben en tramitació davant el CIM. 
 
Per part del Sr Batle s’explica que per part del CIM es va fer una sèrie de consultes amb 
els Ajuntaments damunt l’esmentada normativa, i que la ràtio prevista de 2.6 habitants 
per habitatge en lloc de 3 , va motivada arrel d’aquest consens amb el CIM 
 
Passada a votació la ratificació de les al·legacions presentades, aquesta es aprovada 
per unanimitat 
 
 
3.- Moció que presenta el grup PP per donar suport a la reforma de la Llei electoral i 
promoure l’elecció directa del Batle- Batlesa 
 
 

Es procedeix a llegir la moció que presenta el grup PP per donar suport a la 
reforma de la Llei electoral i promoure l’elecció directa del Batle- Batlesa que diu: 
 
MOCIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL DES PARTIT POPULAR A S’AJUNTAMENT DE 
PUIGPUNYENT PER DONAR SUPORT A LA REFORMA DE LA LLEI ELECTORAL 1 PROMOURE 
L’ELECCIÓ DIRECTA DE BATLE/ BATLESSA. 
 
       De conformitat amb el que preveuen els articles 91.4 i 97 dei Reglament 
d’organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, el Grup Municipal 
Popular a l’Ajuntament, desitja elevar al PIe municipal la següent  



 
MOCIÓ: 
 
           Exposició de Motius.- L’article 140 de la Constitució estableix: “La Constitució 
garanteix l’autonomia deis municipis. Aquests gaudiran de personalitat jurídica plena.  
 
           El seu govern i administració correspon als seus respectius ajuntaments, integrats 
pels Batles i els regidors. Els regidors seran elegits pels veïnats del municipi mitjançant 
sufragi universal, igual, Illiure, directe i secret, en la forma establerta per la llei.  
 
            Els batles seran elegits pels regidors o pels ve(nats. La llei regularà les condicions 
en què sigui procedent el règim de consell obert “. 
 
Es a dir, la Constitució preveu la possibilitat que els batles i batllesses siguin elegits 
directament pels veïnats. És més, al 1.978 el govern d’Adolfo Suárez va presentar un 
projecte de Llei d’eleccions Locals que preveia la designació automàtica com a 
alcalde del cap de llista de la candidatura més votada. Per tant, no només establia un 
sistema d’elecció directa, sinó que la llista que comptés amb un major suport ciutadà 
havia d’assumir la responsabilitat del govern municipal. 
 
            Encara que aquesta previsió normativa no va resultar aprovada, la veritat és 
que en diversos paÏsos del nostre entorn, com França i Portugal es contempla la 
designació com a Batle de la persona que encapçali la llista més votada. 
 
         Així mateix, durant l’actual període constitucional hi va haver diverses propostes o 
plantejaments programàtics de reforma del marc electoral municipal. Així, el 1.998 el 
grup parlamentari socialista va plantejar una proposició de llei orgànica que tenia per 
objecte modificar l’elecció deis batles i batlesses. En l’exposició de motius de 
l’esmentada norma es deia: “En definitiva, les raons que justifiquen l’elecció directa del 
batle per tots els electors són de naturalesa política, és a dir, són raons fundades en la 
recerca d’una millor governabilitat, d’una major identificació del batle amb els 
electors i, en fi, d’un reforçament de L’Ajuntament com a institució destinada a 
proporcionar serveis als ciutadans. 
 
            Aquesta iniciativa del Grup Parlamentari socialista proposava canvis 
substancials que afectaven l’elecció directa del batle com l’establiment d’una prima 
electoral per al grup polític de l’alcalde guanyador o una segona volta. No obstant 
això, quan el Congrés deis Diputats va ser dissolt aquesta iniciativa legislativa va 
caducar. 
 
            Més endavant, al programa electoral amb que el PSOE va concórrer a les 
Eleccions Generals de 2.004, aquest partit va tornar a plantejar l’elecció directa. De 
fet, aquesta va ser la proposta estrella a l’inici de la redacció del Llibre Blanc per a la 
reforma del règim local que, com tantes altres del govern Zapatero, no es va complir. 
 
            D’altra banda, al programa electoral amb que el PP va concórrer a les 
eleccions generals de 2.011, i en les que va comptar amb un notable suport ciutadà, ja 
es diu que: 
 
          “Promourem la reforma del sistema electoral municipal per respectar la voluntat 
majoritària d’ells veïnats garantint, a la vegada, l’estabilitat deis ajuntaments.” 
 
             Es a dir: una reforma electoral que permeti als ciutadans escollir directament al 
batle o batlessa, personificant més la seva elecció, en permetre que la màxima 
responsabilitat municipal recaigui sobre el cap de llista de la candidatura més votada. 
 
            Per tant, des d’aquest grup municipal considerem que s’ha de reforçar la 



legitimitat popular i representativa deis batles ¡ batlesses, facilitant la governabilitat, 
garantint l’estabilitat durant el Mandat electoral i possibilitant el compliment del 
programa electoral proposat als ciutadans. 
 
              Per tot això, elevem al PIe l’adopció del següent  
 
ACORD; 
 
Únic.- Manifestar la voluntat d’aquesta Corporació Municipal que s’adoptin les 
modificacions legals oportunes que garanteixin el respecte a la voluntat majoritària 
dels ciutadans i L’estabilitat de l’Ajuntament, de tal manera que el cap de la llista més 
votada a les Eleccions Locals sigui l’elegit com a batle/batlessa de Puigpunyent. 
 
             Vist que al punt cinquè hi ha una altra moció damunt el mateix tema 
presentada pel grup PSOE, s’acorda per unanimitat debatre les dues mocions 
conjuntament , per la qual cosa es procedeix per part del Senyor Toni Mari del PSOE a 
llegir la proposta que diu: 
 
REBUIG DE LA MODIFICACIO DE LA LOREG PER IMPLANTAR L’ELECCIÓ DIRECTA DELS 
BATLES I BATLESES 
 
    EXPOSICIÓ DE MOTIUS: 
 
Els mitjans de comunicació han avançat aquest dies la intenció del Govern que 
presideix Mariano Rajo d’impulsar una reforma de la Llei Electoral per implantar un 
sistema d’elecció directa dels batles i batleses, tot i que no tengui el suport de cap 
altre partit polític, rompent així el consens imperant en l’anomenat bloc de 
constitucionalitat. El PSOE  ja va fer arribar la seva disconformitat amb la formula 
escollida pel PP i pel Govern per aquesta elecció directa, a través del Secretaria 
General del partit Socialista traslladant un NO rotund al President del Govern espanyol 
 
Quan resten només 9 mesos per a les properes eleccions municipals, una reforma que 
trastoca completament el sistema electoral dels Ajuntaments sense garantir major 
pluralitat ni proporcionalitat, ni tampoc una veritable estabilitat municipal, i que es 
pretén imposar des de la majoria absoluta del PP al Congrés dels Diputats, sense 
escoltar a cap de les demés forces polítiques de l’estat, demostra l’oportunisme i 
prepotència d’aquesta reforma 
 
El PP ha afirmat que està obert al diàleg, per+o llança la proposta i l’amenaça 
d’aprovar la reforma en solitari sense haver obert consultes prèvies amb la resta dels 
partits, a més de fer-ho quan queda menys d’un any per les eleccions. El Fet de 
canviar les regles del joc en un escenari tan proper en el temps a les eleccions només 
s’explicaria per la por a perdre batlies per part del PP 
 
La proposta del PP, per altra banda, no respon a cap demanada social, ni política, ni 
té res a veure amb l’exigència de regeneració política i democràtica que demanda la 
societat espanyola. Una regeneració de la democràcia que en tot cas reclama major 
pluralisme i respecte per les minories, que el nostre sistema electoral actual ja dona 
capacitat de participar, forjant majories polítiques quan son necessàries i garantía 
d’estabilitat. 
 
Les modificacions de les lleis electorals autonòmiques que el PP ha aprovat, com a 
Castilla-la Mancha, o les que s’han plantejat també a les Illes Balears, i fins i tot les que 
va aprovar el PP unilateralment fa dues dècades, amaguen sempre la intenció de 
garantir la preservació del poder per part del PP, son modificacions que es plantegen 
sense diàleg ni negociació. 
 



Els Ajuntaments esdevenen així, un cop més, víctimes  del Partit Popular, ja ofegats 
econòmicament ara seran buidats de competències per la reforma local de 2013, i 
ara acabaran amb batlies no representatives de la majoria socials del municipi si no 
impera el seny, el sentit comú i s’atura aquesta modificació unilateral de la llei 
electoral pel que respecta a l’elecció de batles i batleses. 
 
Per tot això, el Grup Municipal Socialista presenta la següent  
 
MOCIÓ: 
 
1.- L’Ajuntament de Puigpunyent rebutja a intenció del Govern espanyol de modificar 
la Llei Orgànica del Règim Electoral General ( LOREG) per tal d’implantar un sistema 
d’elecció directa del batles i batlesses, sense consens amb la resta de forces polítiques. 
 
2.- L’Ajuntament de Puigpunyent insta al Govern d’Espanya a no seguir endavant en la 
seva intenció de modificar la Llei Orgànica de Règim Electoral General ( LOREG) per 
tal d’implantar un sistema d’elecció directa dels batles i batlesses 
 
3.- L’ajuntament de Puigpunyent acorda fer arribar una copia d’aquesta moció a la 
FEMP, a la FELIB, al Congrés dels Diputats i al Govern d’Espanya 
 
      Per part del senyor Deudero del PP, es manifesta que cada vegada hi ha una 
distancia mes forta entre la política i la vida diària, i uns dels problemes es que per 
componendes de despatxos de vagades no governa la persona que ha estat la mes 
votada. Considera que els pactes, al seu cas, haurien de ser pre-electorals, no post-
electorals, també, per ser objectius, s’haurien d’evitar els partits bisagra, garantir els 
drets de ses minories però que governin ses majories, posant com exemple a 
Puigpunyent hauria estat interessant que al Municipi se l’hagués informat prèviament 
del pacte IPG-PSOE 
 
El Senyor Toni Marí intervé i diu que està totalment d’acord en donar major 
transparència al procés electoral, però totalment en contra de la reforma que vol 
implantar el PP 
 
Per part del Senyor Batle es manifesta que IPG votarà en contra de la moció del PP per 
afinitat amb el PSOE i per programa electoral. Entén que la majoria de votans de 
Puigpunyent les darreres eleccions varen votat a IPG-PSOE, i si qualque vegada a 
Puigpunyent hi ha hagut un partit bisagra aquesta ha estat el PP que a unes passades 
eleccions va donar el vot al PSOE en lloc a la forca mes votada que va ser IPG.  
 
Considera que la reforma de la llei orgànica es de dubtosa constitucionalitat, es tracta 
d’una reforma que toca directament l’essència del sistema electoral establert, i amb 
conseqüència, afecta directament a la democràcia. Per fer aquest tipus de 
modificacions s’exigeix un alt consens entre les diferents forces politiques, un debat 
calmat, rigorós i profund per transformar la Llei de 1985 en una norma que respongui a 
les noves demandes de participació ciutadana, d’adaptació a les noves tecnologies i 
de control democràtic. i que aquesta reforma es planteja mes a nivell de grans 
corporacions a on perilla sa Batlia, que a petites poblacions com és Puigpunyent, a 
més de que no pareix oportuna en aquest moment a mig any de les properes 
eleccions. 
 
La contradicció entre les afirmacions del president Rajoy el febrer de 2013 ( quan 
assegurava que una reforma electoral, a diferencia de l’IRPF no es podia dura a terme 
sense consens ) i les intencions manifestades durant els darreres mesos, després de les 
darreres eleccions al Parlament europeu, posa de manifest que la pretesa reforma 
esdevé oportunista i prepotent i no respon e cap cas a una demanda de la societat 
en aquest sentit. Son molt mes nombroses les demandes de modificació de la 



legislació electoral per aconseguir una major representativitat de la societat actual i un 
reforçament del sistema democràtic per acabar amb la corrupció política. Deixant de 
banda aquestes demandes ( que ja fa temps que es plantegen des de diferents 
sectors de la societat ) i proposant la modificació en aquest únic sentit exposat, queda 
clar que amb aquesta modificació no es contribueix a augmentar la càrrega 
democràtica de les institucions sinó que només respon a interessos polítics i electorals 
del PP. 
 
El Senyor Deudero diu que al primer dels comentaris de que la posició actual del PP es 
blindar les pròximes eleccions donats els resultat de les eleccions europees, es fet es 
que després de diversos estudis es comprova que aquesta reforma no trastocaria 
l’intenció del vot, per altra banda, a Puigpunyent el PP mai ha estat la llista mes 
votada, i l’únic sentit que té sa moció es la d’evitar componendes, inclús del propi PP, 
es una proposta oberta a tots, i en aquesta Ajuntament directament es diu que no 
perquè l’ha presentada el PP. 
 
El Senyor Toni Marí manifesta que lo que intenta es PP es a vuit mesos de les eleccions 
intentar canviar les regles des joc, això es podria parlar després de ses eleccions, però 
no abans 
 
Passada la proposta del PP a votació aquesta es rebutjada amb els vots a favor del Sr. 
Antonio Deudero Mayans, Sra. Maria Teresa Pons Picó i Sra. Margarita Martorell Ribot                     
del PP i els vots en contra del Sr. Gabriel Ferrà Martorell ,Sra. Margalida Morell Martorell  
i  Sra. Maria Lluïsa Pla Isern de IPG i  Sr. Toni Marí Enseñat ,Sra. Isabel Martin Roman  i                          
Sr. Victor Douat Rigo del PSOE 
 
Passada la proposta del PSOE a votació aquesta es aprovada amb els vots a favor del  
Sr. Gabriel Ferrà Martorell ,Sra. Margalida Morell Martorell  i  Sra. Maria Lluïsa Pla Isern de 
IPG i  Sr. Toni Marí Enseñat ,Sra. Isabel Martin Roman  i  Sr. Victor Douat Rigo del PSOE i 
els vots en contra del Sr. Antonio Deudero Mayans, Sra. Maria Teresa Pons Picó i Sra. 
Margarita Martorell Ribot del PP  
 
 
4.-  Moció que presenta el grup PP per l’aprovació d’una Ordenança Reguladora dels 
horaris als establiments, espectacles públics i activitats recreatives a Puigpunyent 
 
Per part del Senyor Antonio Deudero del PP, es procedeix a llegir la moció que diu: 
 
 
ANTONIO DEUDERO MAYANS, Concejal electo y Portavoz del Grupo Municipal del 
Partido Popular en PUIGPUNYENT, según tengo debidamente acreditado, ante el ante 
el Ayuntamiento comparezco y, como mejor proceda en derecho, 
 
 DIGO: 
 
          La regulación de los horarios de los establecimientos, de los espectáculos 
públicos y de las actividades recreativas en el municipio de Puigpunyent constituye un 
elemento fundamental para asegurar la tranquilidad y la convivencia entre los vecinos 
que quieren descansar y aquellos que desean disfrutar de actividades recreativas y de 
espectáculos, pudiendo incluso llegar a ser éstas un reclamo para la llegada de 
visitantes. 
 
          En los últimos años ha sido creciente el interés de una parte de los vecinos, 
también de los visitantes del pueblo, y ha sido promovido por los locales de negocio 
abiertos, el hacer mini-conciertos en vivo y en directo con gran acogida de público y 
clientes. “Sopars a la fresca” amenizados por música, fiesta de cumpleaños etc., han 
venido siendo la tónica habitual en los negocios abiertos. 



 
         También es cierto que una parte de los vecinos ha presentado en paralelo quejas 
y algunas denuncias por entender que estas actividades van en contra de la 
tranquilidad que necesitan para su correcto descanso, todo ello debido a la falta de 
unas claras reglas del juego, de unas normas que sean de obligado cumplimiento. 
Todo ello incide directamente en las molestias que se pueden producir por ruidos 
molestos, y es indudable también su relación directa con aspectos relacionados con la 
seguridad ciudadana, el orden público, la limpieza viana, etc. 
 
       El hecho de que la vida cotidiana gire en torno a determinados horarios obliga a 
la adaptación a éstos con la finalidad de salvaguardar derechos constitucionales tales 
como la calidad de vida, el derecho a la salud y el derecho a un medio ambiente 
adecuado para las personas, al mismo tiempo que se facilita la adecuada utilización 
del ocio. 
 
        Es por estos motivos por los que su ordenación y control es más necesaria que 
nunca, lo que motiva la presentación de esta propuesta de Ordenanza Municipal por 
el grupo municipal del PP de Puigpunyent en el Ayuntamiento, en el bien entendido 
de que ha de ser posible compaginar ese interés de desarrollar la actividad con el de 
ofrecer al residente la tranquilidad necesaria.  
 
         Por ello el grupo popular presenta al pleno para obtener su apoyo y para su 
posterior remisión para su aprobación por la Junta de Gobierno municipal, la siguiente 
propuesta de ORDENANZA REGULADORA DE LOS HORARIOS DE ESTABLECIMIENTOS, 
ESPECTÁCULOS PÚBLICOS Y ACTIVIDADES RECREATIVAS EN PUIGPUNYENT. 
 
 
           Ordenanza.- “El Art. 19 de la Ley 9/1997, de 22 de diciembre, de diversas 
medidas tributarias y administrativas, establece que el horario general de los 
espectáculos y de las actividades recreativas será determinado reglamentariamente 
por el Gobierno de la Comunidad Autónoma de les ¡lles Balears. No obstante, mientras 
esta administración no regule este tema, corresponderá a los plenos de los 
Ayuntamientos aprobar mediante reglamento ampliaciones o reducciones de los 
horarios en materia de espectáculos públicos y de actividades recreativas. 
 
           El artículo 45.1 de la Ley 16/2006, de 17 de octubre, de Régimen Jurídico de las 
Licencias Integradas de Actividad de las Islas Baleares, señala que «el horario general 
de apertura y cierre de las actividades catalogadas se determinará por orden de la 
consejería competente en materia de licencias de actividades del Gobierno de las 
¡lles Balears. Los plenos de los ayuntamientos respectivos pueden reducir 
motivadamente, para una zona o zonas de su municipio, los citados horarios». 
 
           Es decir, queda clara la habilitación que realiza el legislador autonómico a favor 
de los ayuntamientos para establecer los horarios de apertura y cierre de 
establecimientos, así como de la posibilidad de reducir dicho horario en zonas 
concretas del municipio, todo ello en virtud de la potestad reglamentaria que se 
reconoce a los municipios y de las competencias que en materia de horarios les 
atribuye la legislación autonómica arriba indicada. 
 
            Haciendo uso de esta facultad prevista en los párrafos anteriores, se procede a 
la fijación de los horarios de apertura y cierre de los establecimientos y espectáculos 
públicos y de las actividades recreativas en el Municipio de Puigpunyent y todo ello de 
acuerdo al siguiente articulado: 
 
Artículo 1. Horario de apertura y cierre. 
 
1.1.- A los efectos de esta ordenanza se consideran los siguientes grupos de locales o 



Actividades: 
 
1.- Restaurantes, Bares, Cafés, Cafeterías y análogos. 
 
II.- Bares Musicales (bar con licencio de música) y análogos. 
 
III.- Bingos, Salones de Juego, Cines, Teatros, Cafés-Teatro y análogos. IV- Discotecas, 
Salas Fiesta y de Baile, Cafés conciertos y análogos. 
 
V- Salones Recreativos. 
 
1.2.- El horario de apertura y cierre de los establecimientos públicos y actividades 
recreativas será como sigue: 
En los periodos comprendidos entre el 1 de abril al 31 de octubre y el 15 de diciembre 
al 31 de enero: 
 
Grupo Tipo de establecimiento Apertura Cierre 
 
I Restaurantes, Bares, Cafés, Cafeterías y análogos 07:00 03:00 
 
II Bares Musicales (bar con licencia de música) y similares 16.30 04:00 
 
III Bingos, Salon de Juego, Cines, Teatros, Café-teatros y análogos 16:30 04:00 
IV Discoteca, Sala de Fiesta, Salas de Baile, Cafés concierto! análogos 16.30 06:00 
 
V Salones recreativos 10:30 03:00 
 
1.3.- En los periodos comprendidos entre el 1 de noviembre al 14 de diciembre y el 1 de 
febrero al 31 de marzo el horario de cierre se reducirá en media hora, excepto los 
viernes, sábados y vísperas de fiestas que se regirán por el horario establecido en el 
apartado 1.2. Se exceptúan las Salas de Bingo, que no alterará su horario de cierre. 
 
La apertura se refiere al horario a partir del cual está permitido abrir e iniciar la 
actividad. El cierre se refiere al horario a partir del cual la actividad del establecimiento 
debe haber cesado completamente. A partir de la hora de cierre establecida, cesará 
toda amenización musical, juego o actuación en el local y no se servirán más 
consumiciones. Tampoco se permitirá la entrada de más personas y se encenderán 
todas las luces del local para facilitar su desalojo. 
 
Artículo 2. Excepciones. 
 
2.1.- Aquellos establecimientos en los que concurran varias y distintas licencias de 
actividad y siempre que dichas actividades no puedan ser separadas fisicamente unas 
de otras, y por tanto objeto de apertura y cierre de forma individualizada en función 
de la actividad, adoptarán como horario de apertura el más restrictivo de los 
establecidos para las d(ferentes actividades y como horario de cierre, el más restrictivo 
de los establecimientos para las distintas actividades. 
 
2.2.- Para los locales del Grupo 1, sólo y excepcionalmente para aquellos 
establecimientos que habitualmente sirven desayunos, y no realizan ninguna otra 
actividad no encuadrada en dicho grupo 1, se permite el adelanto de 2 horas del 
horario de apertura, previa solicitud de los titulares de dichos establecimientos al 
Ayuntamiento, debiendo realizar este servicio sin ningún tipo de actividad o 
amenización musical. 
 
2.3.- En los locales del Grupo lv, en el caso de organización de galas juveniles, se 
permitirá la realización de la actividad hasta las 24:00 horas en festivos y vísperas de 



festivos, con las limitaciones de admisión, consumo y servicio de bebidas establecidos 
para menores. En estos casos deberán transcurrir al menos 1 hora desde la conclusión 
de la gala juvenil al inicio normal de la actividad, dentro del horario permitido. 
 
Artículo 3. Terrazas. 
 
Los locales que cuenten con terraza pública o privada (cualquiera que sea el Grupo 
de local o actividad) deberán cesar la actividad en dicha terraza a las 00:00 horas, sin 
que pueda sobrepasar el horario establecido en la tabla contenida en el artículo 1.2. 
En los periodos comprendidos entre el 1 de abril al 31 de octubre y el 15 de diciembre 
al 31 de enero podrán prolongar su actividad hasta las 00:30 horas. 
 
Artículo 4. Ejecución del cierre. 
 
El establecimiento deberá quedar totalmente vacío de público como máximo media 
hora después del horario de cierre autorizado. 
 
Artículo 5. Otros horarios. 
 
El horario de apertura y de cierre o finalización de los demás establecimientos, 
espectáculos públicos y actividades recreativas que, según la normativa vigente, 
requieran autorización administrativa, y no estén contemplados en la presente 
ordenanza, requerirá de autorización expresa y especifico. 
Artículo 6. Restricciones. 
 
El Ayuntamiento podrá adelantar el horario de cierre, o retrasar el horario de apertura, 
de aquellos locales a los que, por infracción a la normativa de actividades 
clasificadas, se les haya señalado la obligación de adoptar medidas correctoras. 
Dicha restricción de horarios, de funcionamiento se prolongará hasta que se hayan 
adaptado dichas medidas y obtenido informe favorable del órgano competente. 
 
Artículo 7. Fiestas populares.  
 
Sin perjuicio de lo dispuesto en el artículo 1, el Alcalde podrá autorizar horarios 
especiales durante la celebración de fiestas populares y en las de navidad y Semana 
Santa, con las limitaciones que se establezcan en la resolución administratIva 
correspondiente. 
 
Artículo 8. Infracciones. 
 
1. Constituyen infracciones administrativas las acciones u omisiones que contravengan 
las disposiciones de la presente Ordenanza, sin perjuicio de las responsabilidades 
civiles, penales o de otro orden que pudieran derivar de las mismas. 
 
2. En los procedimientos sancionadores que se instruyan en aplicación de la presente 
Ordenanza, los hechos constatados por agentes de la autoridad tíenen valor 
probatorio, de acuerdo con la normativa aplicable al efecto, sin perjuicio de otras 
pruebas que puedan aportar los interesados. 
 
3. A los expedientes sancionadores que se instruyan, y con los requisitos que 
correspondan de acuerdo con la legislación vigente, se podrán incorporar imágenes 
de los hechos denunciados, ya sea en foto grafio, filmación digital u otros medios en la 
denuncio formulada de acuerdo con la normativa aplicable. En todo caso, la 
utilización de videocámaras requerirá, si procede, las autorizaciones previstas en la 
legislacíón aplicable, así como su uso de acuerdo con el principio de 
proporcionalidad. 
 



4. Las infracciones administrativas se clasifican en: 
 
1. Leves 
 
a) El retraso en el comienzo o terminación de los espectáculos, en un exceso de 
tiempo de hasta 30 minutos. 
 
b) El adelanto en la apertura o el retraso en el cierre de los establecimientos públicos, 
en un exceso de tiempo de hasta 30 minutos. 
 
c) Cualquier infracción a las normas de la presente Ordenanza no calificada como 
falta grave o muy grave. 
 
2. Graves 
 
a) El retraso en el comienzo o terminación de los espectáculos, en un exceso de 
tiempo de más de 30 minutos y hasta una hora. 
 
b) El adelanto en la apertura o el retraso en el cIerre de los establecImientos públicos, 
en un exceso de tiempo de más de 30 minutos y hasta una hora. 
 
c) Las infracciones leves cuando, doce meses antes de cometerlas, el responsable de 
las mismas haya sido objeto de sanción mediante resolución definitiva, por infracción 
tipificada como leve. 
 
3. Muy graves 
 
a) El retraso en el comienzo o terminación de los espectáculos, en un exceso de 
tiempo de más de una hora. 
 
b) El adelanto en la apertura o el retraso en el cierre de los establecimientos públicos, 
en un exceso de tiempo de más de una hora. 
 
c) Las infracciones graves cuando, doce meses antes de cometerlas, el responsable 
de las mismas haya sido objeto de sanción, mediante resolución definitiva, por 
infracción tip(ficada como grave. 
 
6. Las infracciones tipificadas en la presente Ordenanza como leves prescribirán en el 
plazo de 6 meses, las tipficadas como graves en el de 2 años y las tipificadas como 
muy graves en el de 3 años. Interrumpirá la prescripción, la iniciación, con 
conocimiento del interesado, del procedimíento sancionador, reanudándose el plazo 
de prescripción si el expediente sancionador estuviera paralizado durante más de un 
mes por causa no imputable al presunto responsable. 
 
El procedimiento sancionador ordinario deberá ser resuelto y notjficarse la resolución 
que proceda al interesado, en el plazo máximo de un año, desde su iniciación, 
produciéndose la caducidad del mismo en la forma y modo previstos en la Ley 
30/1992, de 26 de noviembre, de régimen jurídico de las administraciones públicas y 
del procedimiento administrativo común. No obstante lo anterior, el instructor del 
expediente podrá acordar la suspensión del plazo máximo para resolver cuando 
concurro alguna de las circunstancias previstas y exigidas para ello en el artículo 42.5 
de la citada ley, de acuerdo con la redacción establecida por la Ley 4/1999, de 13 de 
enero. 
 
Artículo 9. Sanciones 
 
1. Las infracciones podrán ser sancionadas por vía administrativa, de conformidad con 



las siguientes cuantías: 
 
b) Infracciones leves, con multa de hasta 750 euros. 
 
c) Infracciones graves, con multa de hasta 1.500 euros. 
 
d) Infracciones muy graves, con multo de hasta 3.000 euros. 
 
2. Para la imposición de sanciones previstas en la presente Ordenanza se tendrán en 
cuenta, en todo caso, los criterios de graduación siguientes: 
 
a) La gravedad de la infracción. 
 
b) La existencia de intencionalidad. 
 
c) La naturaleza de los perjuicios causados. 
 
d) La reiteración. Se entiende que hay reiteración cuando, en el momento de la 
comisión de los hechos tipificados como infracción en la presente Ordenanza, el 
presunto responsable esté imputado en la instrucción de otros procedimientos 
sancionadores por infracciones a la presente Ordenanza. 
 
3. En la f(jación de las sanciones de multa se tendrá en cuenta que, en todo caso, el 
cumplimiento de la sanción no resulte más beneficiosa para la persona infractora que 
el cumplimiento de las normas infringidas. 
 
4. La desobediencia o la resistencia a la autoridad en los términos de los artículos 556 y 
634 de la Ley Orgánica 10/1995 de 23 de Noviembre, del Código Penal dará lugar al 
hecho de que, por el órgano actuante, se pase el tanto de culpa al Juzgado de 
Instrucción para la determinación de las responsabilidades penales en las que se 
hubiese podido incurrir. 
 
5. Prescribirán a los seis meses las sanciones impuestas por infracciones leves en la 
presente Ordenanza; a los dos años las impuestas por infracciones graves y a los tres 
años las impuestas por infracciones muy graves. 
El plazo de prescripción de las sanciones comenzará a contarse desde el día siguiente 
a aquél en que se haya agotado la vía administrativa de la resolución por la que se 
impone la sanción. 
 
Interrumpirá la prescripción la iniciación, con conocimiento del interesado, del 
procedimiento de ejecución. 
 
Artículo 10. Reconocimiento de la responsabilidad.  
 
       Las personas denunciadas pueden asumir su culpabilidad y conformidad 
mediante el pago de las sanciones de multa, con una reducción del 30% del importe 
máximo de la sanción si el pago se hace efectivo antes del inicio del procedimiento 
sancionador, o con una reducción del 20% del importe de la sanción que aparezca en 
la resolución de inicio o en la propuesta de resolución si el pago se hace efectivo 
antes de la resolución final. 
 
       En todo caso, la cuantía resultante de aplicar dichas reducciones no podrá 
superar el límite inferior de las cuantía señaladas en el artículo 9.1 de la presente 
Ordenanza. 
 
Disposición Final. 
 



La presente Ordenanza entrará en vigor a los quince días hábiles de su publicación 
íntegra en el Boletín Oficial de las Islas Baleares de conformidad con lo establecido en 
el Art. 70.2 de la Ley 7/1985 de 2 abril, Reguladora de Bases de Régimen Local.” 
 
Por lo que, 
 
SOLICITO AL AYUNTAMIENTO DE PUIGPUNYENT.- Que habiendo por presentado este 
escrito y el texto de propuesta de Ordenanza municipal que lo acompafla, se sirva 
admitirlo; tenga por realizadas las manifestaciones y por propuesto al Pleno el siguiente  
 
ACUERDO: 
 
Elevar la propuesta de ORDENANZA REGULADORA DE LOS HORARIOS DE 
ESTABLECIMIENTOS, ESPECTÁCULOS PÚBLICOS Y ACTIVIDADES RECREATIVAS EN 
PUIGPUNYENT realizada para su tramitación y posterior aprobación por la Junta de 
Gobierno municipal y el Pleno. 
 
           Per part del Senyor Batle es recorda al Sr Deudero que al Plenari del dia 5 
d’agost es va acordar que l’Ajuntament crearà una comissió amb Participació 
Ciutadana de veïnats, establiments d’oci i totes aquelles persones que vulguin, per tal 
de modificar l’ordenança i establir uns criteris definitius per aquest tipus d’activitat, i 
que la tramitació de la corresponent Ordenança ve regida per l’establert a la Llei 
20/2006 de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes balears i la Llei 
7/1985 de 2 d’abril reguladora de les bases de règim local, per la qual cosa s’està fent 
feina per l’Ajuntament en tal sentit 
 
 El Senyor Toni Marí sol·licita que es retiri la proposta ja que pel pròxim dilluns 6 
d’octubre a les 19 hores 30 minuts està convocada una reunió amb els afectats per 
tractar del tema, i que el tema important es el des renous, no altres qüestions , 
considera que la proposta presentada pel PP està allunyada de la realitat social de 
Puigpunyent. 
 
   Per part del Senyor Deudero es manifesta que si s’ha duit aquesta proposta pel torn 
d’urgència es per considerar que segons l’acord del dia 5 d’agost el terrmini per 
presentar propostes era de dos mesos. El seu grup desconeixia que s’hagués 
convocada una reunió 
 
El Senyor Toni Marí del PSOE diu que durant aquest temps per part del PP no s’ha 
demostrat cap inquietud, s´ha convocat ara la comissió per un tema d’oportunitat i 
disponibilitat dels interessats, ja que el passats mesos eren mesos d’estius i de Festes 
Locals. 
 
Per part de la Senyora Maria Teresa Pons del PP es diu que per part del PP no s’ha rebut 
cap cridada ni comunicació de l’equip de govern ni del regidor de l’àrea damunt 
aquest particular, per lo qual no es pot demanar ara cap culpa al PP de no haver pres 
cap iniciativa. 
 
Per part del Senyor Batle es manifesta que, si bé aquest esborrany pot resultar 
interessant, el tràmit no es aquest, per la qual cosa proposa que s’incorpori aquest text 
aportat pel PP com document de feina per les futures reunions de la comissió 
encarregada de la redacció de la futura Ordenança 
 
Passada aquesta proposta a votació aquesta es aprovada per unanimitat, 
manifestant el Senyor Batle la seva satisfacció per l’acord adoptat. 
 
 
 



 
 
 5.- Moció que presenta el grup PSOE de rebuig a la modificació de la LOREG per 
implantar l’elecció directa de Batles i Batleses 
 
El present punt es va debatre i votar conjuntament amb el contingut del punt tercer 
 
 
6.- Decrets de Batlia del 230 al 379 /2014 
 
El Sr Deudero sol.licita informació damunt el Decret 238/2014 
 
 
N.RE. 

 BENEFICIARI N. FRA. DATA IMPORT CONCEPTE 

      

543 
 

Instal 3.0 
 

140074 
 

15-05-2014 
 

869,36 
 

Treballs instal·lació 
caldera escoleta 

 
 
Per part de la Sra. Maria Lluïsa Pla s’explica que e tracta de la bomba de la caldera de 
l’Escoleta que s’ha reparada 
 
7.- Control de l’equip de govern: Acords Junta de Govern Local celebrades els dies 28 
Juliol. 4,11,18 d’agost, 1,9, 10, 15, i 22  de setembre 
 
         De l’Acta del dia 4 d’agost de 2014, el Sr Deudero demana sobre l’acord de 
procedir a efectuar l’escriptura publica del solar i centre de salut municipal , 
contestant-li el Sr Batle que l’esmentat immoble no compta amb la corresponent 
escriptura publica de titularitat a favor d’aquest Ajuntament, ni figura dintre de 
l’inventari municipal de bens, i que per donar d’alta l’acreditació del SAD a l’IMAS del 
CIM, es requisit imprescindible comptar amb la documentació pertinent, entre la qual 
s’inclou l’acreditació documental de l’esmentada titularitat, per la qual cosa s’ha 
d’efectuar a escripturar-lo. 
 
          De l’Acta del dia 11 d’agost es demana sobre la concesió a Davidania S.L. d’una 
llicencia de legalització a Son Balaguer, contestant-li el Sr Batle que,  d’acord amb els  
informes tècnic i jurídic, s’informa favorablement la legalització amb canvi d’ús 
d’annexes existent complementaris o de serveis a l’habitatge unifamiliar aïllat existent,. 
 

De l’Acta del di 18 d’agost es demana per part del Sr Deudero damunt un 
pagament per import de 13.487 €, contestant-li el Sr batle que es tracta de la liquidació 
del cànon de sanejament corresponent al segon trimestre i s’efectua el pagament a 
l’agència tributària. 

 
 
8- Torn d’urgència 
 
 
El Grup Independent de Puigpunyent i Galilea presenta  la  següent PROPOSTA relativa 
a: 
 
LA POLÍTICA EDUCATIVA DEL GOVERN DE LA ILLES BALEARS 
 
 
Exposició de motius 
 



L’Estatut d’autonomia, document regulador a la nostra Comunitat sota l’empara de la 
Constitució Espanyola, recull: "la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears,i la nostra 
cultura i tradicions són uns elements  identificadors de la nostra societat i, en 
conseqüència, són elements vertebradors de la nostra identitat".  
Perquè això sigui possible és necessari que el conjunt de la societat pugui conèixer i 
emprar amb normalitat la llengua catalana, i per tant el sistema educatiu ha de 
garantir que els escolars de les Illes Balears puguin utilitzar correctament el castellà i el 
català al final del període d’escolarització. L’aprenentatge de l’anglès és 
imprescindible, però assolir competència en llengua anglesa no ha de suposar cap 
detriment per a l’ensenyament de la llengua catalana. 
 
El passat 19 d’abril de 2013, el Consell de Govern de les Illes Balears aprovà el decret 
pel qual es regula el tractament integrat de les llengües als centres docents no 
universitaris de les Illes Balears, amb algunes premisses, 
- s’ajusta l’ensenyament en català dificultant l’objectiu d’aconseguir que tots els 
escolars  i a llarg termini tota la societat balear, coneguin la llengua pròpia del país.  
- el decret de llengües prohibeix també el sistema d’immersió lingüística que ha mostrat 
la seva validesa, en avaluacions científiques d’entitats com l’IAQSE (Institut de 
l’avaluació de la Qualitat del Sistema Educatiu). 
 
 
 
- també preveu la tria de llengua en el primer aprenentatge;  l’escola és un espai de 
convivència amb una funció localitzadora indeclinable, i per tant s’han d’evitar 
distincions entre els infants per la llengua d’ensenyament. La majoria de pares així ho 
entengueren i el curs passat 2013-2014, només un 10% trià el castellà pel primer 
ensenyament dels seus fills i filles. 
 
S’oposaren al decret obertament, la Mesa sectorial d’educació, els representants dels 
professors, la Universitat de les Illes Balears, la Federació de pares i mares i el Consell 
escolar de les Illes Balears... i tants altres que s’afegiren a les reivindicacions al llarg del 
curs. 
Per això aquest ple municipal, instà en el seu moment, al Govern de les Illes a derogar-
lo i a evitar qualsevol actuació que promogués la distinció d’alumnes segon la seva 
llengua d’aprenentatge o la fragmentació de la societat en comunitats lingüístiques, 
fracturant el consens social en aquesta matèria, aconseguit amb més de trenta anys 
de diàleg democràtic. 
 
Des de l’aprovació del decret TIL, una gran part de la societat balear i gairebé tots els 
estaments de la comunitat educativa han demostrat el seu rebuig a aquest sistema 
d’ensenyament de llengües i al seu calendari d’aplicació. 
Les reivindicacions a aquesta política educativa del Govern de les Illes i del seu 
president, han estat continuades, menyspreades i també ignorades, aquests darrers 
cursos. 

- La nul·la resposta de l’equip de govern i el seu president, a la vaga indefinida 
convocada pel sector docent, amb seguiments insospitats i al llarg de gairebé 
vint dies, foren el primer exemple de la seva supèrbia, més explícita encara 
davant una manifestació social de gairebé 100.000 persones, mai vista a les 
nostres Illes i que reclamava el dret al diàleg i al consens; fou desoïda 
absolutament. 

- Al llarg d’aquests gairebé vint dies de vaga indefinida, sindicats i plataforma 
docent, varen recórrer als tribunals. El Tribunal Superior de Justícia de les Illes 
Balears, fallà a favor del sector docent anul·lant el calendari d’aplicació del 
decret. La resposta sorprenentment immediata, fou un decret llei, signat pel 
president del Govern, un dels procediments legislatius més antidemocràtics i de 
manca de consens amb que compta un equip de govern per dur endavant la 
seva tasca.  



 
 

- Després d’aquest fet el propi Conseller d’Educació, professional de l’educació, 
va dimitir i va mostrar el seu desacord amb la política educativa promoguda 
pel seu propi president i per extensió, govern. 

- Les actuacions legítimes d’un ample espectre de la societat balear s’afegiren 
durant el curs passat a les reivindicacions, en contra de dinamitar un model 
d’escola integradora que s’havia anat implantant al llarg de més de trenta 
anys. La ceguera ètica del president del Govern davant una vaga de fam 
indefinida, només responen a un vertader absolutisme en la  manera de fer 
política.  

- Amb el nomenament de la nova Consellera, sense cap interès, inquietud o 
coneixement del sector, el president del Govern, torna mostrar el seu despreci 
absolut a la nostra cultura i llengua. 

- Sindicats, associacions, assemblees... segueixen amb la cursa reivindicativa i 
comença el curs 2014-2015 amb tres sentències judicials favorables que 
sepulten el tractament integrat de llengües definitivament, quan l’anul·len  per 
no comptar amb l’informe favorable dels experts de la Universitat, com preveu 
l’Estatut d’autonomia. El Govern de les Illes i el seu president, responen que 
només és una fallida procedimental i que en cap cas afecta a la implantació 
del decret deixant irresponsablement i ja havent començat el curs, un buit 
profund en els centres educatius, els seus equips directius, tot l’equip docent, 
pares i el principals afectats de tot plegat als alumnes. 

- Aquestes sentències tornen ser el detonant pel cessament de la Consellera, 
que sota l’ala del president, ha negat el diàleg i qualsevol apropament de 
postures per arribar a acords amb la comunitat educativa, al llarg del seu 
mandat. 

 
Però no només en relació a l’aplicació del TIL el president de la nostra Comunitat i el 
seu govern han demostrat poca finor en matèria educativa, les retallades en beques 
per menjador o compra de llibres, l’augment de ràtios a les aules que minven la 
qualitat dels ensenyaments, les no substitucions del personal docent deixant als infants 
desatesos, educativament parlant i tantes altres qüestions són un clar exemple de les 
greus mancances d’aquesta política educativa que ha aconseguit rompre el consens 
pedagògic, lingüístic i social aconseguit al llarg de 30 anys. 
 
 
 
Totes aquestes actuacions DENOTEN una incapacitat de gestió i de  resolució de 
conflictes exemptes de l’eficiència i el consens esperats en una democràcia; a més 
DENOTEN una inestabilitat institucional, provocada per aquest Govern i el seu 
president, que no només es dona en l’àmbit educatiu, sinó en un altre tan sensible 
com el sanitari (també amb tres consellers aquesta legislatura); DENOTEN un absolut 
menyspreu per les inquietuds  dels ciutadans de les Illes, per la nostra cultura i per la 
nostra llengua; DENOTEN una irresponsabilitat social, justificant actuacions invalidades 
per la justícia ; DENOTEN, en definitiva, el poc respecte d’aquest president i el seu 
Govern, a les persones  i institucions de les nostres Illes. 
 
 
 
Per tot això el ple de la corporació aprova els següents 
 
ACORDS: 
 
 
1- L’ajuntament de Puigpunyent insta al Govern de les Illes Balears i al seu president, a 
donar instruccions clares als centres educatius per tal de retirar immediatament el 



projecte TIL, acatant així les darreres sentències del Tribunal de Justícia que anul·len el 
decret que regula la seva aplicació. 
 
 
2- L’ajuntament de Puigpunyent insta  al Govern de les Illes i al seu president, a 
reprendre les negociacions amb la comunitat educativa, agents socials, universitat 
per tal de reconduir la difícil situació de l’educació a les Illes Balears, amb una 
vertadera intenció de resoldre els conflictes i deixant en mans d’experts, tècnics, 
pedagogs, mestres,... professionals de l’educació els canvis i innovacions que sens 
dubte hi ha d’haver en l’educació per tal d’adaptar-se als nous temps i per tal de 
definir un model lingüístic i educatiu estable i de consens. 
 
 
3.- L’ajuntament de Puigpunyent, demana la dimissió del president de les Illes Balears, 
per haver provocat de manera intencionada i sense escrúpols aquesta crispació en 
el sistema públic d’educació de les Illes, menyspreant reiteradament tots els sectors 
del món educatiu per tal d’imposar la seva política lingüística, més pròpia d’altres 
temps. 
 
 
4.- Remetre aquesta moció al Govern de les Illes Balears. 
 
Passada l’urgència de la proposta a votació aquesta es aprovada per unanimitat. 
 
Per part del Sr Deudero es manifesta que, al no tenir amb anterioritat la proposta no 
l’han poguda estudiar, però que, donades les circumstàncies n o poder fer altre cosa 
que rebutjar-la, per moltes de raons 
 
 Perquè el procés de canvi en matèria educativa era un compromís electoral del PP, 
perquè es segueix el mateix criteri entre objecte i causa, perquè es un tema que té 
impacte directe per qüestions de tramitació, ja que es un tema no específic de la 
llengua catalana, sinó de sistema global educatiu. 
 
Educació i sanitat son dues Conselleries que han pujat els seus pressupostos a costa 
d’altres Conselleries, i de fet hi ha hagut  una sèrie de decisions que han provocat un 
canvi entre consellers. 
 
Per part del Senyor Toni Marí del PSOE, manifesta que li hagués agradat tenir copia de 
la moció amb antelació, no obstant això, ses posicions dels grups polítics d’aquesta 
Corporació en relació al TIL  estan ben clares. Ja es hora que el President de la CAIB 
surti d’aquest problème i que façi cas del que li diu sa societat. 
 
La Sra. Maria Lluïsa Pla de IPG manifesta que si d’educació d’un país ha de passar per 
l’opinió d’un partit polític, sense comptar amb la  resta de la societat, podem aplegar 
 
Per part del Senyor Batle es manifesta que es PP no duia el trilingüisme dins el seu 
programa electoral, sinó que el que els pares poguessin triar l’idioma d’ensenyament 
 
Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots a favor del  Sr. 
Gabriel Ferrà Martorell ,Sra. Margalida Morell Martorell  i  Sra. Maria Lluïsa Pla Isern de 
IPG i  Sr. Toni Marí Enseñat ,Sra. Isabel Martin Roman  i  Sr. Victor Douat Rigo del PSOE i 
els vots en contra del Sr. Antonio Deudero Mayans, Sra. Maria Teresa Pons Picó i Sra. 
Margarita Martorell Ribot del PP  
 
 
 
 



 
PROPOSTA DEL BATLE DE PUIGPUNYENT EN REFERÈNCIA AL BUS ESCOLAR QUE 
TRANSPORTA ALS ALUMNES DE SECUNDÀRIA DEL NOSTRE MUNICIPI 
 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
 

Els alumnes de secundària de Puigpunyent i Galilea utilitzen diàriament el Bus 
escolar que contracta la Conselleria d’Educació per cobrir el transport dels alumnes 
que estan en edat obligatòria de Puigpunyent fins als instituts corresponents de 
referència. 
 

Dimecres passat quan va arribar el BUS alguns pares informaren que els seus fills 
havien tingut problemes per pujar a l’autocar ja que no hi havia lloc per tots, hi va 
haver alumnes que van quedar-se al centre, altres els van anar a recollir les famílies i els 
altres varen pujar amb Taxi. De fet aquesta situació s’ha repetit un parell de dies des 
de que va començar el curs. 
 

L’endemà, ja que la Conselleria ja no atenia al públic, eren més de les 14h, des 
d’aquesta Batlia ens posem en contacte amb el Servei de Transport de la Conselleria 
d’Educació per tal de mostrar la nostra sorpresa i la nostra preocupació davant 
d’aquest fet. Ja en tenien constància i van explicar que estaven estudiant la situació, 
ja que els nostres alumnes es recullen a quatre instituts diferents i havien d’aclarir què 
havia passat.  
 

Divendres la Conselleria es posa en contacte amb Batlia per fer saber que 
estan valorant i analitzant el problema per trobar-hi una solució. Diuen que el 
problema és a Son Pacs. El mes de maig es va fer una previsió d’alumnes en servei de 
Bus i aquesta va ser curta. Esperen per la setmana que ve, és a dir, aquesta, tenir-ho 
resolt. Des Batlia es va exigir que mentre no es trobés una solució definitiva no es podia 
deixar cap nin a Palma. Es van comprometre a anar informant. A dia d’avui no hem 
rebut més notícia. 
 

 
 
 
 
Avui sí que ens ha arribat un escrit que ha passat l’IES Son Pacs a les famílies. 

Aquí s’informa que ells van comunicar el mes de març 2014 i dins el termini establert, a 
Conselleria, la previsió d’alumnes que utilitzaria la línia de transport escolar a 
Puigpunyent durant el curs 2014/2015. La previsió era de més de 55 alumnes i 
recordaven que aquesta línia era compartida amb els altres instituts de la zona.  

 
Per tant un sol autocar no era suficient. Entre els quatre instituts són més de 67 

alumnes que tenen dret al transport. 
 

La Conselleria ha contractat un autocar de 55 places per donar aquest servei i, 
evidentment, no hi caben. Conselleria demana un poc de paciència i també 
disculpes per les molèsties. 
 

Des de l’Institut s’avisa que els dies que l’autocar tingui més usuaris que la 
capacitat permesa, aquest no partirà. Demanen a les famílies, que puguin, vinguin a 
recollir als seus fills. 
 
Per tots aquests fets el Batle proposa al Ple el següent  
 



ACORD: 
 
 

1- Exigir a la Conselleria d’Educació que garanteixi, a partir de demà mateix, el 
transport fins a Puigpunyent a tots els alumnes d’aquest municipi que hi tinguin dret.  
 
 

2- Remetre aquest acord a la Conselleria d’Educació i Cultura de les Illes 
Balears. 
 
Passada l’urgència de la proposta a votació aquesta es aprovada per unanimitat. 
 
Per part del Sr Deudero es manifesta la seva postura a que s’estableixi el servei a la 
major brevetat possible 
 
Per part de la Sra. Margarita Martorell del PP, s’explica com a coneixedora del tema, 
que Son Pax ho ha fet malament, ja que les matricules comencen al mes de maig, al 
mes de setembre es tenen ja ses llistes i es pot fer perfectament la previsió necessària 
perquè això no passi. Sap segur que Son Pax ha donat les llistes aquesta setmana 
 
Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada per unanimitat 
 
9.- Precs i preguntes 
 
PREGUNTA ESCRITA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL DEL PARTIT POPULAR A 
SAJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT PER TAL DE REBRE DEGUDA RESPOSTA ESCRITA AL PROPER 
PIE ORDINARI DEI MES DE SETEMBRE. 
 
            De conformitat amb el que preveuen els articles 77 de la LIei 7/1985, de Bases 
de régim local, als articles 14 ¡ següents del Reglament d’Organització, Funcionament i 
Régim Jurídic de les Entitats Locals, ¡ a i’article 72 de la Llei 20/2006, municipal i de 
régim local deis llles Balears, on es reconeix el dret d’informació deIs membres de les 
corporacions locals, DEMANEM a s’Ajuntament: 
 
1.- Partida municipal destinada a les campanyes de vacunació i esterilització 
d’animais al pobie: identificació, denominació ¡ ¡mport. Anys 2.010 a 2.014. 
 
2.- Despesa realitzada efectivament per aquest conceptes anys 2.010 a 2.014. 
 
3.- Empresa o empreses, professional o professionais, subministradors d’aquests serveis ¡ 
deIs medicaments i deIs productes necessaris. 
 
4.- Factures expedides, factures pagades ¡ factures pendent de pagament per tots eis 
conceptes referits anteriorment. 
 
Per part del Sr Toni Marí del PSOE es contesta que totes les dades sol·licitades estan en 
possessió del PP, bé a través del Pressupost Municipal o dels Decrets de Batlia 
d’aprovació de les factures corresponents 
 
Per part del Senyor Deudero ves demana quines son ses previsions per l’aprovació dels 
Pressupostos Municipals de l’exercici de 2015, contestant-li la Sra. Margalida Morell, que 
segurament es duran a Plenari abans de final d’any 
 
Per part de la Sra. Maria Teresa Pons es demana quina es la normativa municipal per 
d’instal·lacions de plaques solars, contestant-li el Sr Batle que en aquesta moment no la 
coneix però que pot fer la consulta a l’arquitecte municipal 
            



I no havent més assumptes a tractar, el Sr. Batle aixeca la sessió quan són les 22 
hores i s’estén la present acta, que autoritza i signa amb mi la Secretaria Interventora 
de la Corporació Municipal, la qual cosa certifico. 
 
 
El Batle,                                                      La Secretària Interventora, 
 
 
 
Gabriel Ferrà Martorell                              Margalida Mulet Cañellas 
             
                                                                                                          


